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оопртивнмъ день 
Въ неделя, 6 т. м., се от-

празднуза навсвкжде между
народния праздникъ на коопе
рацията — първиятъ сжботенъ 
и недЪленъ день на м. юлий. 
Въ Варна бе устроена мани
фестация отъ внушително мно
жество стройно наредени и на-
кичени съ кооперативната ем
блема кооператори, които спре-
ха въ приморската градина, 
кждето въ салона на казиното 
народниятъ представитель г. 
Ради Василевъ и учителя въ 
търг. училище р. Ив. Стояновъ 
държаха подходящи речи. Сж-
що така въ София и навстжжде. 
изъ царството, споредъ полу
чените сведения, съ подобаю-
щи тържества е отдадена за
служената почитъ къмъ коопе
ративната идея, като еж устрое
ни манифестации, събрания, му
зикални забави и пр. въ името 
ма принципа: „Единъ за всички 
и всички за единъя! 

Тоя праздникъ, учреденъ 
преди 8 години отъ междуна
родният^ съюзъ на коопера
циите се празднува въ 40 дър
жави на света, тамъ кждето 
кооперативното съзнание е про-
блеснало за сметка на всички 
разбирания върху междучовеш-
ките отношения и борбата за 
единъ по-сносеиъ за всички 
животъ. 

Осемдесеть години еж се из
минали откакъ за пръвъ пжть 
се е зародила кооперативната 
идея всредъ група фабрични 
работници въ Англия при стре
межа имъ да се добератъ до 
по-ефтени продукти отъ първа 
необходимость за издръжката 
на семействата имъ, а не по
вече отъ четиридесеть години 
отъ какъ тая идея е забила 
коренъ у насъ, отначало подъ 
формата на райф тйзенови каси, 
или малки потребителни ма
газини, тукъ тамъ, по села и 
градове, докато диесъ цялата 
страна е покрита съ гъста 
мрежа отъ кооперативни ор
ганизации: кредитни, произво
дителни и потребителни, които 
сами еж образували мощни 
съюзи отъ голямо значение за 
стопанското повдигане на стра
ната. 

Ако се запитаме въ коя об-
ласть е проявена най-голЪма 
кооперативна дейность, без

спорно отговорътъ ще бжде 
въ полза на кооперативния 
кредитъ. Ще требва обаче да 
признаемъ, че проявената дей
ность тукъ се 'е изразила по
вече въ посредничество за из
ползуване чужди капитали, не
жели да бжде създаденъ отъ 
отделните, кооперации соб-
ственъ дйловъ капиталъ и по 
такъвъ начинъ не еж си оси
гурили оная свобода и стабил-
ность, която е нуждна въ вре-
мена на криза като сегашната, 
при които ограничения кредитъ 
въ банковите централи поста
вя въ зависимость и бездей
ствие отделните кооперации. 
Ако и късно, тая грешка бтъ'г 

няколко години насамъ се по-
правя и всички кооперативни 
сдружения еж си поставили за 
принципъ да се сдобиятъ съ 
собствени средства въ което 
разбира се срещатъ немалко 
затруднения. 

При все туй, онова което 
смЪло може да се каже за кре
дитните кооперации у насъ, 
то е че те се радватъ на единъ 
сравнителенъстабилитетъ,кой-
то имъ обусловва и по дълъгъ 
животъ и по решителна дей
ность. Не така стои обаче въ
проса и за потребителните 
кооперации или потребителни. 
те магазини при кредитните. 
Тукъ се констатира едно зна
чително клатушкане и колеба
ние, което много често е до
веждало до разруха — лесно 
обяснима за всички, които бо-
равятъ и еж въ зависимость 
отъ колебливите цени въ дне-
скашния пазаръ, и на нелоял
ната конкуренция която се 
води отъ разните страни. 

Не тъй особено е блЪскава 
дейностьта на кооперациите и 
въ областьта на износа и про
изводството. Несигурните па
зари, променливите цени, несъ-
вършеность въ качеството, не-
достигъ въ оборотните капи
тали, ангажиране въ предприя
тия, неотговарящи на силите 
съ които се разполага, поема
не рискове неотговарящи на 
кооперативните принципи и пр. 
еж ставали причина да не се 
дойде до желаните резултати. 
А тъкмо производството е въ 
което намесата на коопера
цията е най-желана, защото 

чрезъ нея ще се осигури едно 
по съвършено използуване ка
питала и машиннгя трудъ за 
да се дойде до усъвършенству
ване производството и негово
то типизиране, та по тоя на
чинъ да отговаря на конкурен
цията въ международните па
зари. 

За да се дойде обаче до тия 
резултати изисква се едно за
силване на всички кооперации, 
безразлично въ коя область те 
действуватъ, което пъкъ ще 
стане следъ като те се осво-
дятъ отъ неджзите отъ които 
досега еж страдали. 
, На първо мЪсто ще требва 
да се признае, че не у всички 
кооператори има достатъчно 
кооперативно съзнание за при
нципите на които почива коо
перативната идея й "като ре-
зултатъ отъ това се констати
ра и липсата на оная дисцип
лина, която се изисква за 
изпълнение на взети решения 
въ свръзка съ извършване 
общи работи, общи покупки 
и продажби и пр. Ще требва 
да се посочи и на непостоян-
ството, липсата на търпение у 
множина за да се получатъ 
желаните резултати, голямата 
взкскателнесть и пр. а както 
е известно не еж редки слу
чаите на желание у некои да 
искористятъ кооперацията за 
лични облаги, да създаватъ 
борби за първенство, за недде-
ляване на това или онова по
литическо течение въ управа
та и пр. неща, които водятъ 
само къмъ опорочване хубава 
та кооперативна идея и оежж-
ждатъ н а преждевременна 
смъртъ много кооперативни 
начинания. 

Посочвайки на тия и още 
други некои големи и малки 
дефекти отъ които страда иа-

шето кооперативно дело, днесъ 
по случай кооперативната сед
мица, сметаме че изпълняваме 
единъ дългъ, съзнавайки, че 
констатирането на всека гре
шка води къмъ поука, чрезъ 
която ще се избегнатъ пона
татъшните други грешки, ще 
се премахнатъ констатираните 
недостатъци, и тогава не ще 
бжде далечъ деньтъ въ който 
кооперацията освободена отъ 
всички свои слабости, ще се 
възроди, ще се засили, ще 
завладее съ своята велика 
мощь села и градове, бедни и 
богати, учени и прости и ще 
възвести на всички: 

Че тя обединява физически
те и морални сили на нациите, 
за да се създаде по-сносенъ 
животъ и се постигне едно по 
разумно използуване на чове
шкия трудъ. 

Че тя е единственото най-
разумно и легално средство за 
миролюбивото изглаждане про
тиворечията въ обществения 
животъ, въ борбата за сжще-
ствувание между отделните 
хора и съсловия за да живе-
ятъ те въ миръ и съгласие. 

Че само чрезъ нея се добива 
възможность за пълното и 
изчерпателно използуване при
родните сили, трудътъ и ка
питала отъ всички и за всички" 
за да бждатъ въ максималенъ 
размЬръ използувани благата 
отъ техъ; 

И че само тя обиденява, въз-
питава и направлява общест
вата въ братство, любовъ и 
христианска взаимнотърпи-
мость, които принципи еж ед
ничкото условие за общото 
преуспеване на человечеството! 

Прочее, чрезз Кооперацията, 
камз общо благоденствие! 

Е. Балтаджиевъ. 

По м п къмъ роцноишщия но яшето 
зшедЪлне 

Нашата многострадална страна 
преживя последнята война катастро
фално. Тя излезе отъ тази война 
ограбена, осакатена и съ тежки ре-
парационни задължения. 

Следъ тия усилени години на-
шиягь народъ требваше да се пре
даде на миренъ трудъ, чрезъ кой
то да заздрави нанесените рани. 
Погледътъ беше обърнатъ съ право 
първо къмъ нашето земледЪлско 

стопанство. 
Нашата законодателна власть виж

даше, че въ товг направление има 
единъ въпросъ, който очакваше 
своето разрешение. Обширни об
ществени земи стояха неизползвани, 
или пъкъ МНОГО малко [използвани 
Наспроти тоза иуждатл отъ обра
ботваема земя нзрасваше. Тези 
необходимость сгавзше още но-го-
лЪма, когато хиляди наши сана-
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родници отъ Добруджа, Тракия и 
Македония т р е б в а ш е да на-
пуспшъ своите заробени родни 
огнища, за да потърсятъ подслонъ 
въ стеснените граници на нашата 
татковина. 

Създаването препитание на нуж-
дающите се отъ земи местни и 
бежански земледЬлски семейства, 
както и увеличение на национал-
ното производство като се увеличи 
размера на общата работна плошь, 
се наложиха на нашата законода
телна мисъль. Първия опитъ за 
разрешение на този въпросъ бе 
гласувания на 9.\/ 1922 г. законъ 
за трудовата поземелна собствен-
ность. Обаче същинско разреше
ние на въпроса даде закона за тру
довите земледелски стопанства отъ 
1.УШ 1924 г., отъ кояго дата и 
се почна една планомерна и си
стемна работа. 

Така обширни земи, кото стояха 
неизползвани, които б1ха неми зри
тели на разтящата у насъ мизерия, 
се дадоха на разположение на на
шата изпълнителна влгсть 

Последнята пристъпи къмъ раз
даване на тия земи на безимотни, 
малоимотни и бежанци, които следъ 
ужасите на войната търсеха подо
брение на своята съдба. Задоволя
ването на тази нужда ставаше отъ 
земите на общия националсиъ фондъ 
на трудовите земледелски стопан
ства, който фондъ достигна вну
шителния размеръ 3,200,000 дек. 
земя, отъ които: 700,000 дек. 
бивши държавни земи, 900,000 
дек. общинска мера, 1,300,000 дек. 
гори изключени отъ обекта на гор
ското стопанство и др. 300000 дек. 

Главната дирекция на Т 3. С., 
както и дирекцията на С. С. Н Б 
започна отъ три години оземлява
нето на нуждающите се. 

До сега съ оземлени отъ орга
ните на глав дирекция на Т. 3. С. 
около 68000 семейства съ 1400000 
дек. фондови земи н отъ органите 
на дирекцията за С. С. Н. Б. около 
30,000 бежански семейства съ 
1,600,000 декари. Освенъ оземля 
ването на горните семейства, озе
млени съ: 675 читалища съ 33,000 
дек., 509 землед. кооперации съ 
40,000 дек , 198 държавни учреж
дения съ 15000 дек и 147 учители 
съ 6,000 дек. Оземлени съ също 
и 190 специалисти. . 

Така 3,200,000 дек. земя е раз
дадена за удовлетворяване крещя
щите нужди на около 100,000 
местни и бежански семейства. Съ 
тази земя огромната маса отъ бе
зимотни и бежанци се впрегна въ 
колесницата на народното творче
ство. Безспорно, това е единъ го-
лемъ активъ въ областьта на на
шето земледелско стопанство. 

Съ създаването на този законъ 
и приложението му, ръководители
те на нашите народни съдбини из
вършиха най-големия неоценимъ 
приносъ на нашето народно сто
панство. 

Изнасяйки горните данни като 
непосредственъ свидЬтель и съу-
частникъ въ приложението на за
кона, като членъ на общинската 
комисия по настаняването на бежан
ците въ с. с. Шадъ-кьой, Акъ-
коюнъ, Махалъчъ и Емиръ-гаази, 
Провадийско, нека ми бъде позво. 
лено отъ читателя да кажа какво 
е направено по приложението на 
същия законъ въ малкото наше 
селце Акъ-коюнъ. 

Съ едно население приблизител
но ПО домакинства до създаване
то и приложението на закона за С. 

С. Н. Б., едва половината отъ до
макинствата разполагаха съ собст
вена земя, Другата половина обра
ботваше чужда земя, или пъкъ ка
то надничари и слуги се бореха съ 
немогилта иа живота. Това което 
искарваха съ тежъкъ, черенъ и не-
посиленъ трудъ беше далечъ не
достатъчно да покрие належащите 
нужди. 

Наредъ съ това въ землището 
ни се ширеше обширна необрабо
тена земя. Требваше да дойде за-
кона за Т. 3. С , за да се прис
тъпи къмъ закръгляване на мери
те, като въ същото време да се 
създадътъ фондови земи за нуж
дите на безимотни, малоимотни и 
бежанци. Такива фондови земи се 
създадоха въ нашето землище по
вече огъ 2000 декари. Отъ две 
години вечъ тази земя е раздадена 
на около 55 безимотни и малои-
.мотни домакинства. Други 800 де
кари земя се предадоха за нужди
те по настаняването на 20 бежан
ски семейства. 

Така съ приложението на този 
неценимь законъ, онази половина 
отъ домакинствата на нашето село, 
която изнемогваше, която неможе-
ше да пласира своя трудъ и сили 
въ собствената земя — тия местни 
и 6'Ьжански домакинства днесъ при-
тежаоатъ минимумъ по'40 декара 
земя. 

Съ това се гарантира, сравни
телно живота и поминъка иа наши
те земледелски стопанства. 

Редомъ съ това и въ стремежа 
да се подобри землед стопанство 
като се подпомогне изхранването на 
земледелския добитькъ, отдели се 
отъ закръглената мера повече отъ 
500 дек. земя за люцернови ли
вади. Тази земя..е раздадена^^на^ 
всички домакинства. . Обърнатъ е 
погледъ и къмъ другите отрасли 
на земледелието, Скотовъдството, 
въпреки стесняването на мерата, 
продължава и то ще може да бъ
де единъ второстепененъ поминъкъ 
на нашия стопанинъ. 

Лозарството тоже се застъпва. 
Особено внимание е обърнато 

къмъ другъ единъ отрасълъ, кой
то тукъ тепърва ще се развива. 
Това е бубарството. 

За тази цель отъ също закръг
лената мера се отделиха надъ 200 
декара, като на всеко домаканство 
се дадоха по Г5 дек., която площь 
презъ м. мартъ бе засега съ мла
ди черничеви дръвчета. Тукъ дъл
жа да отбележа, че за извършва
нето на всичко това, освенъ ини
циативата на самото население и 
съдействието на общинската власть, 
най големъ делъ се пада па Про
вадийското околийско агрономство 
въ лицето на агронома г-нъ Ки-
ряковъ и неговите помощници 

Ето така, следвайки по този 
пъть и вслушвайки се по добре въ 
съветите и поученията на своите 
земледелски учители, нашия земле-
делецъ ще има много по-доходенъ 
поминъкъ и ще може да си наре
ди единъ животъ по-лекъ и по-
приятенъ. А това е гаранция за 
мирното ни и спокойно развитие 
като народъ и държава. 

Накрай нека не пропусна обсто 
ятелството, което тревожи и без-
спокои днесъ общо духътъ на се-
ленина—земледелецъ. Това е го-
лемата бозценица на земледелското -
производство. ! 

Но нека се надеваме, че ония, 
които разрешиха тази аграрна проб
лема съ създаването и прилагането 
на закона за Т. 3. С. и закона за 

С. С Н. Б. ще потърсятъ и налуч- ско население съ обезценяването на 
катъ пътя', за да не се отиде до само земледелското производство. 
онова тежко положение, въ което ж Великовъ—учитель. 
би се хвърлило нашето земледел-

Н. Г. Николиевъ 
Секретарь на Варненската 

Окр. Пост. Комисия 

Продължение отъ бр. 7. 

' Като институтъ, който днесъ 
е способенъ да поема грижите 
всецвло за земледелието, ние 
смвтаме единственъ, тоя на 
окр. съвети. По съставъ той 
изхожда въ по-голъмата си 
часть отъ сръдигБ на онова 
земледвлско население, за кое
то се говори въ мотивите къмъ 
законопроекта за земледълски-
тъ камари. Окржжнитъ съвети 
иматъ вече опита и практика
та въ областьта на земледвлие 
то; тъ иматъ и сргани, които 
боравятъ специално въ тая об-
ласть и ако къмъ ГБХЪ се пре-
дадътъ земледъпскитв катедри 
съ кредитв по земледелието 
безъ да се ласкаемъ, ние вър-
ваме, че само въ нъколко го
дини нашето земледълие чув
ствително би мръднало напредъ 
Ние имаме опитъ днесъ въ 
една друга область Въпроса е 
за планоснемачнитъ и водо
снабдителните бюра До съз
даването на последния законъ 
за окр. съвети отъ м. Декем-
врий 1925 год., фактически отъ 
1 априлъ 1926 год. тия бюра, 
които до тогава бъха предаде
ни къмъ. окр. инжинерства, се 
предадоха къмъ окр. съвети, 
респективно ПОСТОЯНИТБ коми
сии.Персонала остана сжшиятъ, 
обаче резултатите отъ тъхната 
деиность еж се чувствително 
промънили, а именно: Коопе
ративното водоснабдително бю
ро сжщеотвува отъ 1922 год. и 
за варненския окржгъ резул
татите еж следните: за първи
те четири години до 1926 — 
27 год. е водоснабдило 23 на
селени пункта, а за другите 
четири години, т. е. до 1929/30 
год. включително, когато вече 
сжшествува при постоянната 
комисия, е водоснабдило 54 се
ла. Кооперативното пленосни-
мачно бюро, което сжшеству
ва отъ .1906 год. до 1926 год , 
т. е. за 20 години, е планосне 
ло 51 село, а отъ 1926/27 до 
1929/30 г. за четири години е 
снело 80 села. Ясно е прочее, 
какъвъ е резултата когато уч
режденията еж подъ пръкиятъ 
надзоръ и управление на из
борните институти, респектив
но окржжнитъ постоянни ко
мисии. Такива върваме, че ше 
бждатъ и резултатите за зем
леделието, ако грижитъ за по
следното се възлежзтъ върху 
окржзитъ. Друго е да се дей 
ствува подъ пръкиятъ контролъ 
и директиви на единъ близъкъ 
изборенъ институтъ, който има 
амбицията да издигне своя край. 
Хората, които стоятъ нв челона 
този институтъ иматъ стремле 
нието вевкога да дапатъ една 
резултатна деиность. Твхнитъ 
дъла вс^ки моментъ еж подъ 
контролата на избирателите. 
Т Б — постоянните приежтет-
вия ежегодно еж изправени на 

подеждимата скамейка предъ 
окр. сьведъ и еж длъжни да 
даватъ сметка за своята деи
ность която е подложена и на ед
на обществена критика. Народа 
ги избира, народа и иска, дела. 
Другъ е въпроса съ държав
ното чиновничество. Т Б СЖ за
висими отъ единъ центъръ, 
който е далечъ отъ нуждите 
на дадения пунатъ. Т Б не сж 
подъ контрола на населението 
— на избирателите; те зави-
сятъ отъ волята и благоволе
нието на министра, който не е 
слънце да ограее на всекжде. 
Често пжти те сж и неогговор-
ни за своята деиность, защото 
бюрократизма и много инстан
ции, презъ които требва да 
минатъ въпросите, забавятъ 
техната деиность ъ често пжти 
породи мудностьта, въпросите 
останатъ неразрешени, а осо
бено въ земледелието, всичко 
требва да бжде-навреме раз
решено. Независимо отъ това, 
кредитите се отпушатъ бевно, 
това отпущене е подложено на 
една тежка процедура, която 
оше повече бави тъхното на
временно разрешение. 

Окржжнитъ съвети иматъ 
големи предимства както предъ 
министерството на земледели
ето, така и предъ евентуални
т е земледелски квмари оше и 
съ това, че бюрократизма лип
сва въ тия учреждения. Те 
иматъ по-малъкъ районъ за 
действие. Формалностите сж 
малко, контакта, между произ
водителя, т. е. между въпроса 
и неговия разрешитель, е бли
зъкъ и непосредственъ. Роля
та на министерството на зем
леделието въ случая стребаа 
да се сведе до едни функции 
върху дейностьта на окр. съ-
яети. Така разрешенъ"въпроса 
не само че ше даде едни по
добри резултати, но тая орга-
ганизация на работите ще бж-
де много по-евтина, защото 
ще се слеятъ въ едно земле-
делските катедри съ агроно
мическите бюра на постоянни
т е комисии и ще се наложи 
въ случая една реорганизация 
на службата и съкращение. 
Масата служби въ министер
ството на земледелието, който 
служатъ като междинни стан
ции за „бавяне на въпросите" 
официално — проучване, ще 
станатъ излишни, ще се сък-
ратятъ, а това сж длъжности 
все на големи чиновници, кои
то сж скжпо плетени. Щ е се 
създаде единство въ работата, 
единство въ организацията. 

IV. 
Обаче, наредъ съ тия мисли 

ние засегнахме въ ОПГЕЛЪ II 
на настоящето ни изложение 
въпроса за проучване на па
зарите и пласимента на наши 
те земледелски произведения. 
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Това е една область, въ която 
ще тръбва да се направи мно
го н-Ьшо и която ние смитаме 
незасегната до сега. Днешната 
криза въ землед-Блското про
изводство идва да потвърди 
мисъпьта, че ние трЪбва да 
организираме тая служба. На
лага се да се обърне сериозно 
внимани въ тая облестьи ние 
тукъ смитаме, че би било ней-
добре да се предапатъ къмъ 
търговскигЬ индустриални ка
мари специални информацион' 
ни земледЪлски бюра съ за
дача проучаватъ пласимента и 
пазаришата на земледвлскитъ 
произведения, като дейностьта 

на тия бюра се концетрира въ 
специално отделение при ми
нистерството на землед-влието 
отъ една страна и отъ друга 
страна тия бюра бждатъ въ 
контактъ съ ПОСТОЯННИТЕ ко
мисии, респективно отделение
то за земледълие къмъ сжшитьч 

Нахвърленитъ до тукъ мисли 
еж въ общи черти, това еж 
само насоки въ които тръбва 
па станатъ едни по-сериозни 
проучвания отъ компетентнитв 
лица и органи. Ние смътаме, 
обаче, че казвайки всичко до 
тукъ изпълняваме единъ об-
щественъ дългъ. Край 

ЗемледЪлсви бюлетинъ 
за състоянието на времето, по-
севите^добитъка и хода на сто
панските работи, както и цените 
на продуктите презъ м-цъ юни 

1930 г. в ъ Варненска околия. 

Времето презъ месеца беше бла
гоприятно за посевите и извърш-
ване на стопанските работи. При
върши се втора копанъ на цареви
цата, боба, цвеклото, слънчогледа 
и бостаните; поженаха. се зимните 
ечмици и часть отъ пролетните, въ 
края на месеца почна жетвата на 
житата. 

Презъ месеца паднаха дъждове 
(измерени въ Варна), както следва: 
на 4 VI—1 7 л.; на 5 —0.1 л ; на 
13—12.5 л.; на 14—11.9 л.; на 
16—20.2 л.; на 10.—0.1 л , или 
всичко 46.5 литри на кв. метъръ. 

Дъжда на 14 и 16 бе придру-
женъ съ силна буря, която причини 
изкършване на не завързаните 
лози и полягане на значителна часть 
отъ зимните посеви. Презъ месеца 
паднаха градушки въ землищата на 
селата: Козлуджа, Арнаутларъ, Со-
луджа-алж и Чатма. Причинени еж 
повреди въ размеръ до 3 5 % на 
едно пространство отъ около 2500 
декара и други 500 декара 50%. 

Състоянието на отделните от

расли е както следва: 
ЗЕМЛЕДЪЛИЕ. Следъ паднали

те повсеместни дъждове зимните 
посеви пшеницата и смеските пре
търпяха значителни промени—зна
чителна часть, особено въ по-ни
ските места Камчийската долина и 
др. полегнаха и се появи извънред
но много буренъ, най-много дивъ 
фий, който оплете посева, като на 
много места бурените излезоха 
надъ посева, което наруши нормал
ното развитие и зреение. Къмъ края 
на месеца се появи въ доста го-
л%мъ размеръ ръжда по пшеници
те и следствие веднага настъпили
те големи горещини въ по-низки
те места заварените въ млечна 
зрелость пшеници се отчасти по
вредиха (чалдиса) останаха съ сла
би, леки, недоразвити зърна. Съ 
това реколтата на пшеницата се 
значително влоши и изгледите за 
отлична реколта се променятъ и 
ще се разчита на изобщо добра 
реколта, а за неколко села въ 
южната часть на района главно въ 
Камчийския край реколтата ще е 
подъ средна. Следствие полегането 
и многото бурени жетвата се много 
затруднява, Зимйия ечмикъ вече 
почти поженътъ, овърханъ (ачъ 
харманъ) дава средно 200 кгр. на 
декаръ. Пролетни посеви—ечмикъ, 

овесъ, ръжь, просо, фий еж изоб
що добри. Окопните — царевица, 
бобъ, слънчогледъ, цвекло еж и-
зобщо много добри, съ изключе
ние на бостаните, които еж слаби. 
Къмъ края на месеца се извърши 
втората копань на царевицата. 

Естествените ливади еж покосени 
къмъ края на месеца, но следствие 
дъждовете голема часть отъ сено
то е долнокачествено, същите еж 
запазени за втора косидба. Люцер-
новите ливади съ покосени втори 
пжть, а некжде и трети пъгь и 
еж въ добро състояние, 

СКОТОВЪДСТВО. Изобщо до
битъка е въ добро състояние, па
шата е достатъчна за изхранването 
му. Млечностьта на овцете както 
и на другия добитъкъ е добра. 
Носливостьта на кокошките сжщо 
добра. Болести съ епидемиченъ ха-
рактеръ нема въ райнона. 

ЛОЗАРСТВО, ОВОЩАРСТВО, 
ЧЕРМИЧАРСТВО. 

Лозята еж изобщо въ добро със
тояние, прецъвтеха при благоприя
тни условия, пръскани еж противъ 
пероноспората втори и трети пжть, 
ненапръсканите на време първи 
пжть се силно ман спха, като пад
на даже и гроздето (ресата). Такива 
еж въ.не големъ размеръ. 

Овощните градини и еденични 
дървета еж въ добро състояние, 
имаха и иматъ изобиленъ плодъ, 
черешите, ябълките, крушите, сли
вите и кайсиите. Константирано е 
болестьта строписване. 

Черничевите ливади следъ подна-
лите дъждове се силно маносаха и 
листа окапа. 

БУБАРСТВО. Бубите се разви
ваха презъ месеца добре. Отхран 
ваха се по вече съ листа отъ ви-

, сокостеблени черници Пашкулите 
1 сж завити, получени еж доброка

чествени пашкули средно 70 кгр. 
отъ унция. 

Цените на земледелските прои
зведения презъ месеца беха, както 
следва: жито 420 — 460 лв , ржжъ 
255 — 310 лв., царевица 260 лв, 
ечмикъ 240 — 210 лв., овесъ 200 

лв., бобъ 930 — 810 лв., фий 320 
— 370 лв. за стотехъ килограма. 

Месо говеждо 24 лв. кгр., -аг
нешко 20 — 25 лв. кгр., сирене 
24 — 28 лв. кгр., яйца 1.50 лв. 
парчето. 

Директоръ на Катедрата: 
П. ПОПОВЪ. 

Х Р О Н И Н А 
Варненски археолштески му

зей. Постъпления за м юний. 
Отз Варна. Д-ръ Димитровъ— 

мраморна плоча съ конникъ и над-
писъ; П. Коларозъ—мед. рнм. мо
нета, П. Енчевъ—среб. рим. моне
та, П. Сакеларова-мраморна рам
ка, Зл, Куюмджиевъ—бронз, моне
та, Маркианополъ, Б. Шивачевъ— 
ст.-бълг. мед. монета, П. Н. Сахат-
чиевъ—бронз, монета Месемврия, 
среб. римска и 3 стари чуждоезич
ни речници, П. Стойковъ—турска 
посреб. монета, К. Тодоровъ—ви
зантийска медна, И. х. Стояновъ— 
мраморенъ. фрагментъ на Херакла, 
Л. Озиалъ—мраморенъ фрагментъ 
отъ берелефъ, М. Максимовичъ— 
2 вкаменени таралешчета, П. Васи-
левъ и Ив. Митевъ—зжби отъ ма-
мугъ. 

Ьевр0К0П5. К. Д. Джамбазовъ 
—17 ч. павти павти, 2 кукудки, 
2 гирдана, 2 ушници, 5 среб. кит
ки, 1 подгърме, 4 пръстени, 3 ч. 
обици, 1 везна, кърпа и сребърна 
австр. монета. 

Рилски монастирб. Архим. Ки-
рилъ—медна визан. монета. Ад-
жемлерз. Ст. Качаковъ — 2 мед. 
виз. монети, Г. Яневъ—мед. визан. 
и бронз. Одеситонъ, 2 железни 
стрелички, Дим. Ламбовъ—1 мед. 
визан. монета, Н Маленовъ—сжщо 
медна римска, К. Тодоровъ—сжщо 
визан., Д. Б. Димитрова—среб. ст. 
бълг. монета, Кр. Стойковъ—мед. 
визан. монета, Ц. Д. Симова — 
бронз. Одессосъ, Т. Николова — 
руска медна, Н. Д; Петлешовъ — 
глинена чашка, Н. Ламбовъ—мед. 
турска. Чал&кларз. Г. Желе-

П Р О Т О К О Л Ъ 
№ 1 

на Варненския окржженъ съветъ, II-ра редовна сесия отъ 
XIV избирателенъ периодъ. 

Заседание на 1 февруари 1930 год. 
Продължение отъ бр. 7. 

Н Пан щ а . Азь споделямъ мнението да се даде възможность 
на окр. съветници при благоприятно време да се з-.познаягь съ ра 
боти-е иа окр. стопанство, но нека премахнемъ грешките, които до
сега правихме, иапр. отивахме винаги къмъ края на сесията и то беше 
повече разходка, отколкото за полезна цель Сега ще направимъ сж-
щата грешка, като отиваме базъ да се запозиаемъ съ това което ще 
се прави Затова именно нашето отиване въ стопанството требва да 
се предшествува отъ изложението на постояното приежтетвие и отъ 
раздаването на бюджетопроекта. 

Г а в р . Ц о н к о в ъ. Азь мисля, че мотивите на г. Паница не 
съ прави. Ако той има некакъвъ ангажиментъ утре то е другъ въ-
просъ, но мотивъ за неотйване азъ не виждамъ. Ние сега требва да 
видимъ правенето иа водопровода до кжде е достигнало и какво е 
направено. Постоянното прйсътствие ще бжде при иасъ и ще ни 
осветли съ направеното до сега и какво ще се направи въ бждаще, 
а при разглеждането на бюджета ще видимъ какво ще се похарчи 
по новите кредити. Другите работи вече ги знасмъ, защото неколко 
години подъ редъ все сме ходили. Не само, че нема да направимъ 
грешка, но и налага ни се утре да отидемъ въ окр. стопанство, па 
ако сгане нужда презъ време на сесията, ще отидемъ и втори пжть. 

П р е д с е д а т е л я . Който е съгласенъ съ предложението на 
посгоянното прйсътствие щото окр. съветъ заедно съ секретаря на 
пост. комисия Н. Николиевъ и протоколиста В. Панайоговъ да бжде 
командированъ въ окр. стопанегво „Св. Константинъ" гдето ще имаме 
заседание, моля да си вдигне ръката. Болшинство. — Приема се. 

Р е ш е н и е № 2 
Разрешаване отпускъ на окр съветпикъ Василъ Ив. Титевъ. 

Председателя съобщи, че е постжпила молба отъ окр. съвет« 

никъ Василъ Ив. Титевъ, съ която моли да му се разреши (5) петь 
дневенъ отпускъ по болесть считанъ отъ днесъ 1 февруари. 

Гласувано окр. съветъ р е ш и : Разрешава на окр. съветникъ Ва
силъ Ив. Титевъ петь дневенъ отпускъ отъ днесъ. 

Р е т е и и е № 3 
Разрешаване отпускъ на окр. съветникъ Недю Вълевъ. 

Председателя съобщи, че е постжпила молба отъ окр. съветникъ 
Недю Въле|ъ съ която моли да му се разреши двудневенъ отпускъ 
на 3 и 4 т. м. по домашни причини. 

Гласувано окр. съветъ р е ш и ; Разрешава на окр. съветникъ 
Недю Вълевъ отпускъ на 3 и 4 т. м. 

Р е ш е н и е № 4 
Разрешаване отпускъ на окр. съветникъ Димо Шиковъ. 

Председателя съобщи, че е постъпило заявление отъ окр. съ
ветникъ Димо Шиковъ съ което моли да бъде считанъ въ отпускъ 
за днешното заседание, понеже правилъ панахида за покойната му 
съпруга. 

Гласувано окр. съветъ р е ш и : Разрешава на окр. съветникъ 
Димо Шиковъ на 1 т. м. 

Р е ш е н и е № 5 
Разрешаване отпускъ на окр. съветникъ Мзринъ Арабовъ. 
Председателя съобщи, че е постжпила молба отъ окр. съветникъ 

Маринъ Арабовъ съ която моли да му се разреши 15 дневенъ от-
.пускъ по семейни причини. 

Гласувано окр. съветъ р е ш и : Разрешава на окр. съветникъ 
Маринъ Арабовъ I5 дневенъ отпускъ, считано отъ 1 т. м. 

П р е д с е д а т е л я . Определяне дневния редъ за идното засе
дание. 

Председателя съ съгласието на окр. съветъ определи дневния 
редъ иа идното заседание, което ще бжде въ понедЬлникъ 2 ч. сл. 
обедъ, както следва: 1) Избиране комисиите: бюджетарна, пжтна, 
отчетна, инвентарна, прошетарна и по отцепване селата и 2) Докладъ 
на директора на земледелската подвижна катедра. 

Заседанието се вдигна въ 17 часа, 



Стр. 4 Варненски окржженъ вестникъ Брой 8 

зовъ м^дна анонимна монета, Д. 
Мирчевъ—-2 мед римски. 
• Прош. Заплеталъ— египетски 

статуйки отъ Черномор. крайбрежие. 
Дружеството благодари ня дарите
лите. 

ОКРЖЖНО. ТВ. БЪРЗО. 
Варн. Окр. Пост. Комисия 

№ 2493 
9. юлий 1930 год. 

гр. Варна 

До Г. Г. 
Градските и Селко Общински 
Кметове 

Въ Варненски окржгъ. 

Поканвате се. Господинъ Кмете, най-кжсно до 20 того 
да дадете сведенията искани съ окр. № 11141, отъ 27. VI. 
т. г. на Министерствоте на финансите — Дирекция на Дър-
жавнигЬ дългове, отделение за пенсии за ислуженено врЪ-
ме, напечатано въ Държ. в-къ брой 74 отъ 4 того. 

Сжщите сведения ще изискате и отъ училищните 
настоятелства. 

Председатель: Л. Чирпански 
Секретарь: Г. Николиевъ. 

Варн. Окр. Пост. Комисия 
№ 2492 

9. юлий 1930 год. 
гр.Варна 

Тв. бързо 

До IV г. Участъковите 
медицински, ветеринарни лекари 
и фелдшери, участ, акушерки на 

служба при комисията. 

Поканвате се най-крсно до 20 того, да дадете сведе
нията искани съ окржжното № 11141 отъ 27.VI т. г, на 
Министерството на финансите — Дирекция на държавните 
дългове, отделение пенсии за изслужено време напечатано 
въ държавенъ вестникъ брой 74 отъ 4 того. 

Председатель: Л. Чирпански 
Секретарь: Г. Николиевъ 

Варненски Окръжно До Г. г. участъковите 
Окр. ветеринаренъ лъкарь ветер. фелдшери въ с. с. Яйла, 

№ 1427 Белево, Русларъ, Крумово и 
7 VII 1930 год. Ени-кьой (Варнен. околия) и с. 

Варна. Синделъ—Провад. околия. . 
За сведение и изпълнение на Общин. 

кметове отъ Варнен. околия. 
Предъ видъ на това, че и презъ тази година, по всека 

в1фоятность къмъ края на месецъ августъ, ще продължи. 
борбата противъ болестьта „Сапъ" и „Дуринъ" по едноко
питните животни, която борба противъ казаните болести се 
налага най-вече, поради неефикасния установенъ контролъ 
и указаното записване и нередовното поддържане на общин
ските регистри отъ страна на общинските власти, поради 
непрестанната промЪна на движение на добитъка, която 
става презъ годината съ него. Не по-малка е причината, 
щото болестьта да намира условия за да се промъква и раз
пространява по същите животни, е и голЪмата незаинтере
сованост и немарливость отъ страна на населението по тая 
служба, като държатъ мръсни водопои, непочистване и не-' 
дезенфекцирване редовно на оборите и на обществените 
мЪста, за което и за да почне прегледа и офталмирането на 
всички тия животни, съ цель да се откриятъ новите огнища 
и болни, предлагамъ на горепоменатите длъжностни лица въ 
най-скоро време да обходятъ служебните си райони, да про-
вЪрятъ и преведатъ въ изправность общинските регистри 
на тия животни, отделно за „Сапъ" и отделно за разплод
ниците — конски, магарешки и катъри по отношение на 
болестьта „Дуринъ* и се впишатъ всички промени за дви
жението на тия животни. 

На неизправните общински кметове да се съставятъ 
актове и ми се представятъ своевременно. 

Датата и местото за извършване на прегледа и офтал 
мирането ще се съобщи допълнително нйколко дни напредъ, 

Общинската управа, още отъ сега, да предупреди сто
паните на еднокопитни животни — за предстоящия прегледъ 
на животните имъ, като всеки е длъженъ да носи съ себе 
си и интизапните имъ билети, а онези стопани, които еж 
заложили интизапните билети въ Б. 3. Банка, да бкдатъ 
непременно снабдени отъ общината съ служебна бележка, 
въ която да се впише описа на животното и номера на би 
лета. 

За всичката друга подготвителна работа по прегледа и 
офталмирането необходимите дезинфекционни материали, 
спомагателенъ персоналъ и др, необходими, да се има за 
ржководство окржжното ми № 2230, отъ 12.VIII 1929 год., 
напечатано въ Окр. вестникъ брой 12 1929 год. 

За всека нередовность по отношение на подготвител
ната работа и офталмирането държа лично отговоренъ 
длъжностния персоналъ и г. г. общинските кметове. 

Окржженъ ветер. лекарь: Д-ръ Тюлевъ 
Секр. счетоводитель: Г. Друмевъ 

Варненски 
Окр. Ветеринар. Л/вкарь 

№ 1426 
7.VII. 1930 год. 

Окржжно 
До г. г. Общинските кметове 

въ Варненски окржгъ 
За сведение и контролиране 

отъ длъжностните ветеринарни 
лекари'и участъковите фелшери 

отъ окржга. 

Отъ преставенитб отъ длъжностния ветеринаренъ пер
соналъ, — извлечение отъ сметките на общините по фон
довете .Постройка кланица" и „Обещетение пртежателите 
на конфискуваните меса" при Бъл. Земл. Банка, се вижда, 
че тия фондове още не еж добре организирани. 

Като иматъ предъ видъ решенията на Върховната Смет
на Палата подъ № N8 213, отъ 21.111. 1930 година и 4956, 
отъ 12.IV. с. г., поканватъ се г. г. Кметовете да организи-
рзтъ тия фондове. Отчетниците, които откажатъ да внесътъ 
съответните проценти отъ приходите, които закона на Са
нитарно — Ветеринарната служба определя за фондъ „По
стройка кланица", — ангажиратъ своята отговорность. 

Като обръщамъ вниманието на г. г. Общинските Кметове 
върху горните решения на казаната Палата, поканвамъ ги 
да предупредятъ отчетниците — строго да се придържатъ 
на решенията на Палатата и ако некои отчетници откажатъ да 
внасятъ по принадлежность приходите на фондовете „Пос
тройка кланица*, ще се изчислява отъ ветеринарните орга
ни какви суми не еж внесени по казания фондъ и ще се у-
ведомява съответната Окржжна Сметна Палата за тия не-
редовности. 

Окржженъ Ветер. Лекарь; Д-ръ Тюлевъ 

Секр. Счетоводитель: Г. Друмевъ 

Варненски окржженъ ветеринаренъ лекарь 

Б Ю Л Е Т И Н Ъ 
№ 12 

За хода на акутнитЪ—заразни (епизоогически) болести по домашните 
животни въ Варнен. окржгъ, за време отъ 16—31 юний 1930 г. 

I. Новоконстатирани: 
1) Бесъ по кучетата и говедата: а) Варненска околия с. Дол. 

Чифликъ (по говедата.) 
б) Провадийска околия въ гр. Провадия и с. Кюпрю кьой. 
2) Сапъ по конете: а) Варненска околия въ гр. Варна. 
8) Червеика по свините*, а) Варненска околия с. Гюнъ догду. 
4) Дуринъ по конете: а) Провадийска околия въ с. с Преджа, 

Дамналъ-орта и Девня. 

II Върлующи: 

Анграксь по говедата: а) Провадийска околия с. Девня 
1) Бесъ по кучетата: а) Варненска околия въ гр. Варна и с. с. 

Белево и Русларъ. 
б) Провадийска околия въ с. с. Дамналъ орта, Ново-село а 

Черковна. 
2) Дуринъ по конете: а) Варненска околия въ с. с. Авренъ, 

Джевизлий, Козлуджа, Кара-Хюсеинъ и Гевреклеръ; 
б) Провадийска околия въ с. с. Акъ-коюнъ и Кутлу-бей. 

III Прекратени: 
1) Б%съ по кучетата: а) Варнен. околия с. Козлуджа. 
2) Дуринъ по конете: а) Провадийска околия с. Есетлий. 
гр. Варна, 4 юлий 1930 год. 

Окржженъ Ветер. лекарь: Д-ръ Тюлевъ 

Печатница „Войниковъ", Варнз 
Телефонъ 502. 
^^^ЩР^3"* 


